
وزیر راه و شهرسازی در گفت و گو با »ایران«:

خسارت اقتصادی طولانی شدن ساخت آزادراه تهران-شمال برآورد نشده است

آرامشرابهبازارمسکنبرمیگردانیم

دو  در  شهرســازی  و  راه  وزارت  عملکــرد 
بخش مســکن و حمل و نقل مــورد ارزیابی 
قــرار می گیــرد. در بخــش حمــل و نقــل، از 
توســعه زیرســاخت ها بــا وجــود تحریم هــا 
دولــت  عملکــرد  در  مثبتــی  ارزیابی هــای 
وجود دارد اما بیشــترین نقد به ساخت و ساز 
در بخــش مســکن اســت زیــرا وزارت راه و 
شهرســازی تجربه دو وزیــر را در دولت دارد. 
محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی، تضاد 
دیدگاه هــا و چارچــوب فکــری وزیر ســابق با 
برنامه های مصوب را علت رکود چندســاله 
بخش مســکن می داند امــا او در گفت و گو با 
»ایران« از بازگرداندن آرامش به بازار مسکن 

با اجرای برنامه های ساخت  و ساز خبر داد.

ë  دولــت عملکــرد  بــه  مســکن،  حــوزه  در 
انتقــاد  بیشــترین  می شــود.  وارد  نقدهایــی 
بــه  مربــوط  مســکن  بخــش  برنامه هــای  از 
ساخت و ســاز اســت. منتقدان می گویند در 
این چند ســال ساخت مســکن به اندازه نیاز 
نبوده و یکی از دلایل افزایش قیمت به خاطر 
متعــادل نبودن عرضــه با تقاضا اســت. این 

انتقادات را می پذیرید؟
بایــد از دو دیدگاه موضوع مســکن، بازار 
آن و برنامه های این بخش مورد بررسی قرار 
گیــرد. در دیــدگاه اول، بخش مســکن متأثر 
از تحــولات اقتصادی اســت. از این دید، هم 
بــرای مصرف کننده هم برای کســانی که به 
حفــظ ارزش دارایــی فکر می کنند، مســکن 
بــه عنــوان ســرمایه در نظر گرفته می شــود. 
به همین خاطر قیمت روز مســکن همیشه 
مورد توجه است و معمولاً مسکن دارایی ای 
است که رشــد و ترقی دارد. بنابراین مسکن 
اینجا تابع است و متغیر نیست و از بازارهای 
موازی مانند ارز و طلا و اخیراً هم بورس تأثیر 
می پذیرد. به همین دلیل قیمت های مسکن 
بــا افزایش قیمــت در بازارهای موازی رشــد 
می کند و حباب گونه و ملتهب می شود. این 
موضوع بویژه در بخش اجاره نشینی، زندگی 
مردم را متأثر می کند. این نکته حائزاهمیتی 
برای دولت اســت که چه ســاز و کاری باید در 
پیش بگیریم، چه سیاســت و ابزارهایی باید 
وجود داشته باشد تا ورود به بخش مسکن را 
به عنوان تأمین یا حافظ سرمایه  یا فرصت 
حفظ پول کمرنگ کنیم )چون نمی شود آن 
را حذف کرد(. پس این دیدگاه اول در بررسی 
شــرایط بخش مسکن است که التهابات آن 

دامن جامعه را می گیرد.
دیــدگاه دوم در مــورد بخــش مســکن، 
مربــوط بــه قانــون اســت. به موجــب قانون 
و  راه  وزارت  ذاتــی  وظایــف  و  اساســی 
شهرســازی، باید زمینه تأمین مســکن برای 
جامعــه با اولویت قشــر محروم و اقشــار کم 
درآمد، از طرف دولت فراهم شود. از ابتدای 
انقــلاب تاکنــون، همه دولت هــا برنامه های 
متنوع و گوناگونی برای این دیدگاه دوم اجرا 
کرده اند و زمینه ســازی برای خانه دار شــدن 
مردم جزو برنامه همه دولت ها بوده است. 
ممکن اســت در یــک دولت اجــرای برنامه 
ضعیف و در دولت دیگر قوی باشد. معدل 
اقدامات دولت در چند ســال اخیر این بوده 
کــه بــر اســاس جذابیت هایی کــه در بخش 
ساخت و ساز بویژه در این سال ها وجود داشته 
اقدام کند اما در 6 سال گذشته، بر اساس آمار 
صدور پروانه توسط شــهرداری ها، 300 هزار 
واحد مسکن توسط مردم ساخته شده است.

ë  موجــود مســکن  تعــداد  می شــود  گفتــه 
متناسب با تعداد خانوار نیست.

اعــلام مرکــز آمــار، تعــداد  بــر اســاس 
خانه های موجود بیــش از 2 میلیون واحد از 
تعداد خانوار بیشتر است )آمار سال 95(. در 
بازنگری طرح جامع مسکن، تأمین مسکن 
برای جامعــه هدف ما که اســتطاعت مالی 
متوسط رو به پایین دارد و قادر نیست مسکن 
بــرای خود تهیه کند، مورد نظــر قرار گرفت. 
برنامه ریــزی بــرای جامعه هــدف، خروجی 
برنامه طرح جامع مســکن است. بر اساس 
برنامه ششم، سالانه 700 هزار واحد مسکونی 
در شــهرها و 200 هزار واحد در روســتاها باید 
ســاخته شود. این برنامه باید با سیاست ها و 
اقدامات عملی دولت منطبق باشــد تا هم 
عقب ماندگی نیاز به مســکن شهری را برای 
مــردم جبــران کند و هــم نیاز مســکن برای 
ازدواج هــای جدید و خانه اولی ها را پوشــش 
دهــد. در دولت یازدهم و دوازدهم بخشــی 
از برنامه های مســکن مربوط به طرح جامع 
مســکن و بخشی از این برنامه ها هم مربوط 
به دیدگاه های شــخص وزیر قبل بود. ایشان 
از یــک مکتب و چارچوب فکری مشــخصی 
تبعیت می کند و همچنان در قلم فرســایی 
کــردن بــه ایــن دیدگاه هــا ادامــه می دهنــد. 
ضرورتــی نمی بینم به چارچــوب بحث ها و 
دیدگاه هــای وزیر قبــل وارد شــوم و بپردازم. 

امــا به خاطر آن بخش از مضرات دیدگاه ها، 
که تصویری نامطلوب در ذهن مردم نسبت 
به نقش دولت در موضوع مســکن به وجود 
آورده اســت، بــه آن اشــاره کردم. بخشــی از 
برنامه های مسکن در این دولت، مربوط به 
برنامه های وزارتخانه و شــامل طرح مسکن 
مهر اســت. اهتمام دولت این بــود که طرح 
مســکن مهــری کــه در دولــت نهــم و دهــم 
شــکل گرفت بــه اتمام برســد. برنامــه دوم 
وزارتخانه ایجاد امتیاز برای بانک مسکن به 
خاطر راه اندازی صندوق پس انداز یکم بود. 
از طریــق این صندوق بــه خانه اولی ها برای 
خریــد خانــه، کمــک مالی می شــد و بخش 
خصوصــی و ســازندگان ترغیب شــدند تا با 
مزیت ایجادی، دست به تولید مسکن بزنند. 
در 7 ســال گذشــته به خاطر تضاد دیدگاهی 
وزیر و برنامه های وزارتخانه، بخش مسکن، 
رکــود را تجربــه کــرد. در دوره جدیــد وزارت 
برای اجرای مفاد برنامه ششم و طرح جامع 
برای ساخت ســالانه 700 هزار واحد مسکن 
و شــتابدهی به اجرای برنامه هــا، اهتمام به 
اتمام مســکن مهر در دستور کار قرار گرفت. 
بــه این ترتیب، تا قبــل از پایان ســال پرونده 
مسکن مهر بسته می شود. تعداد واحدهای 
مسکن مهر 2 میلیون و 200 هزار واحد بود که 
780 هــزار واحد در دولت دهم تحویل شــد 
و یــک میلیــون و 300 هزار واحد توســط این 
دولت واگذار شــده است. باقیمانده مسکن 
مهر که حدود 500 هزار واحد اســت تا پایان 
امســال واگذار می شــود. برخی مســکن های 
مهــر پرونده قضایــی دارد که از نظر حقوقی 
ربطــی بــه وزارت راه و شهرســازی نــدارد و 
بیشــتر مســکن های مشــکل دار مربــوط بــه 
تعاونی هــا و مســکن هایی اســت کــه مردم 
به صورت گروهی می ساختند.بدین ترتیب  
با حل شدن مشکل قضایی، این واحدها هم 

تحویل و عرضه خواهد شد.
در برنامــه ای دیگــر و برای دســتیابی به 
ســاخت 700 هــزار مســکن هدف، ســاخت 
400 هــزار واحــد مســکن را در قالــب برنامه 
مســکن ملی طراحی کردیم. با ساخت این 
400 هــزار واحد و 300 هزار واحدی که مردم 
ساختند، هدف برنامه ششم در ساخت 700 
هــزار واحــد تأمیــن می شــود که با ثبــت نام 
مســکن ملی، پتانســیل تقاضا برای مسکن 
مشــخص شــد. زمین برای ســاخت مسکن 
ملی در برخی شهرها آماده شده و در برخی 
شــهرها هم آماده ســازی و تأمیــن زمین در 
حــال انجام اســت. در اکثر شــهرها فعالیت 
ســاخت و ســاز مســکن ملی شــروع شــده و 
جریان ســازی تولیــد مســکن از ایــن طریــق 
شکل گرفته است. با پایدار شدن این جریان، 
امیدوار هســتیم بازارمسکن آرامش بگیرد و 
مردمی که نیازمند مسکن هستند و بنیه مالی 
ندارند بتوانند مسکن مناسب و در چارچوب 

استطاعت خود را تهیه کنند.
ë  اشــاره کردید که با ثبت نام در طرح مسکن

ملــی، نیــاز واقعی به تعــداد خانــه ای که باید 
ساخته شــود به دست آمده است. با توجه به 
این موضوع در سال های آینده چه تعداد خانه 

باید ساخته شود؟
برای مســکن ملی از ابتدا، یک میلیون و 
600 هــزار ثبت نــام کردند کــه 930 هزار نفر 
واجد شــرایط اولیه بودند. تا الان کســانی که 
بــرای مســکن ملــی پرونــده تشــکیل داده و 
مشــخص کردنــد متقاضی واقعی مســکن 
انــد، کمتــر از 400 هــزار نفر هســتند. با توجه 
به تفکیک و تحلیل آمــاری که از متقاضیان 
انجام شــده، بخش زیــادی از آنان را جامعه 
کارگری و بازنشســتگان فاقد مسکن تشکیل 
می دهد.این ترکیب آماری نشان می دهد که 
نیازمندان واقعی مســکن متقاضی مسکن 

ملی شده اند.
ë  توزیع واحدهای ساخته شده بر چه اساسی

اســت؟ توزیــع در همه دهک هــای متقاضی 
یکسان است؟

برنامــه ســاخت مســکن از دهــک یــک 
در  می دهــد.  پوشــش  را  هفــت  دهــک  تــا 
بــا ســازمان های  انجــام شــده  تفاهمنامــه  
حمایتــی، 200 هــزار واحد بــرای دهک یک 
و دو ســاخته می شــود.همچنین دهک 3 تا 
7 را در ســه نوع پروژه ساخت و ســاز، پوشش 
می دهیــم. برای اولین بار دســته بندی برای 
دهک ها در تأمین مســکن انجام شده است 
که ایــن طرح ها با اســتطاعت مالی جامعه 

هدف رابطه مستقیم دارد.
ë  در بازنگــری طــرح جامــع مســکن کــه در

ایــن دولت تدوین شــد به ســاخت مســکن 
اجتماعی برای اقشــار آسیب پذیر اشاره شده 
اما این برنامه اجرا نشد. گفته می شود ساخت 
مســکن اجتماعی بــه خاطر برنامه نوســازی 

بافت فرسوده کنار گذاشته شده است؟
آنچه به اســم مسکن اجتماعی شناخته 
می شود در فرهنگ اسلامی ما پذیرفته شده 
نیســت. نباید برای قشر خاصی، محله های 

مجــزا بســازیم. بایــد ترکیــب جمعیتــی در 
سکونتگاه باشد و جمعیت به صورت متنوع 
اســکان داده شود تا منزلت اجتماعی اقشار 
جامعه حفظ شــود. شخصاً با نگاه و رویکرد 
به ساخت مسکن های مجزا اعتماد و اعتقاد 
ندارم. ظرفیت ســکونتگاه ها باید به گونه ای 

باشد که تنوع جمعیتی در آن ساکن باشد.
اما بافت فرســوده بحث متفاوتی اســت 
کــه از آن برداشــت های متضادی می شــود. 
هدف از نوسازی بافت فرسوده، بازگرداندن 
جذابیت زندگی در بافت های کهنه اســت تا 
فرصت زندگی شهری را برای ساکنان دوباره 
فراهــم کنیــم. از مــردم خواســتیم تــا بــرای 
نوسازی خانه ها پیشقدم شوند و برای تشویق 
مردم پرداخت وام با ســود 9 درصد و صدور 
پروانه رایــگان و تخفیف در هزینه های دیگر 
در دســتور کار قرار گرفت. در برنامه نوسازی 
بافت فرسوده، نوسازی سالانه 100 هزار واحد 
مــورد نظر بود اما در ســال 98 فقــط 16 هزار 
مالک برای نوسازی واحد خود اقدام کردند. 
برنامه ما نوســازی 270 محله اســت. ســال 
گذشــته بیــش از 400 میلیارد تومــان در این 
محله ها هزینه شــد. بنابراین نوسازی بافت 

مانع برنامه های دیگر ساخت و ساز نیست.
ë  بــا توجه به اینکه قیمت ها در بازار مســکن

توســط بخــش خصوصــی تعیین می شــود 
و دولــت نمی توانــد دخالتــی در آن داشــته 
باشــد، برای حمایــت از مســتأجران و کنترل 
قیمت هــای این بــازار، دولت چــه ابزارهای 

قانونی در اختیار دارد؟
برنامه کشورهای پیشرفته برای دخالت 
در بــازار اجاره، حمایت از ســرمایه گذاری در 
ساخت مسکن های اجاره ای است. همچنین 
دولت تسهیلات ارزان قیمت و زمین رایگان 
در اختیــار شــرکت ها یا ســازنده های آن قرار 
می دهد. خانه ها به صورت دائمی اجاره داده 
می شود و دولت تنظیم مقررات، تعرفه ها و 

ضوابط را تعیین می کند.
در ایران اجاره داری حرفه ای اجرا نشــده 

اســت. در صورتی کــه در قانون، اجــاره داری 
حرفــه ای و راه اندازی بنگاه هــای اجاره آمده 
است. ما آیین نامه اجرایی قانون را در دولت 
تصویب و جذابیــت آن را اضافه کردیم. هر 
کســی تصمیم بگیرد خانه اجاره ای بســازد، 
تســهیلات و زمین به صــورت 99 ســاله به او 
واگذار می کنیــم. اما افرادی آمدنــد زمین را 
گرفتنــد ولی بعد از ســاخت، زمین را ملکی 
کردند تا بتوانند واحدها را بفروشند. از این رو 
ایــران  اجــاره داری حرفــه ای هیچ وقــت در 
به ســرانجام نرســید. با اینکه قانون را تغییر 
دادیم اما باز هم کسی از این نوع ساخت و ساز 
استقبال نکرده است. بنابراین دخالت دولت 
در بخــش اجــاره بســتگی به ســهم و نقش 
دولــت در ایجــاد خانه هــای اجــاره ای دارد و 
چون تا به حال این قانون اجرا نشــده دولت 
هــم عملاً مداخله ای در بازار اجاره نداشــته 
است. اما با توجه به شرایط ویژه ای که امسال 
به وجــود آمــد و به خاطر شــیوع کرونا دولت 
تصمیم گرفت حمایت هایی را از مستأجران 
به عمل آورد. با شیوع و ادامه کرونا و افزایش 
حباب گونه نرخ اجاره، ســتاد ملــی مبارزه با 
کرونــا تصویب کرد کــه قراردادهــای اجاره تا 
3 ماه پس از پایان کرونا باقی بماند. با توجه 
به شــرایط تورمی، ســقف افزایش اجاره بها 
تعیین شــد و از محــل تســهیلات کرونا هم 
کمک ودیعه مسکن به مستأجران نیازمند 
پرداخــت می شــود. تــلاش مــا ایــن اســت 
کــه تســهیلات ودیعــه را بــه عنوان ســرمایه 
در گــردش بــرای بخــش اجــاره حفــظ و در 

سال های آتی هم از آن استفاده کنیم.
ë  قانــون دیگری کــه برای ســاماندهی بــازار

مسکن توسط سیاستگذاران دنبال می شود، 
دریافت مالیات از صاحبان واحدهای خالی 
اســت. با اینکه ایــن قانون مصوب ســال 95 
اســت اما هنــوز اجرا نشــده اســت. آیا تعلل 
وزارت راه و شهرســازی در راه انــدازی ســامانه 
درج اطاعــات امــاک، علــت اجرا نشــدن 

قانون است؟
خیر. وزارت راه کمترین نقشــی در تعلل 
در اجــرای قانــون نــدارد. ســامانه ای کــه بــه 
عنوان تکلیــف، راه انــدازی آن بــه وزارت راه 
و شهرســازی ســپرده شــده بخشــی از قانون 
راه  وزارت  اســت.  مســتقیم  مالیات هــای 
کمترین ارتباطی با این خواســته داشته و ما 
تعجب می کنیم که وظایف اجرای آن قانون 
را به وزارت راه و شهرســازی محول کرده اند. 
صــادر  شــهرداری ها  را  کار  پایــان  و  پروانــه 
می کنند و عملاً اطلاعات پلاک های خانه ها 
را شــهرداری ها دارند به همین دلیل وزارت 
راه اطلاعاتــی در مــورد پلاک هــا در اختیــار 
ندارد. امــا در هر صورت پیگیــری وزارتخانه 
از ســال 95 تا زمانی کــه وزارت به من محول 
شــد، کاری از پیش نبــرده بود. اما به هر حال 
ما طراحی سامانه را پذیرفتیم و بهمن سال 
گذشته از سامانه رونمایی شد. الان اطلاعات 
در ســامانه بارگــذاری شــده و ســازمان امــور 
مالیاتــی به اطلاعات دسترســی دارد تا برگه 
مالیاتی برای مالکان واحدهای خالی صادر 
شــود. هیچ دلیلی ندارد که تابســتان امسال 
برگه مالیاتی برای مالــکان واحدهای خالی 
صــادر نشــود. هدف قانــون عرضــه خانه ها 
اســت تا قیمت مسکن متعادل شود. هدف 
دوم از اجرای قانون اخذ مالیات از خانه های 
خالــی این بــوده کــه از تولید خانــه و عرضه 
نشــدن آن پرهیــز شــود. در حقیقــت قانون 

با هــدف بازدارندگــی اجرا می شــود. اجرای 
ایــن قانون به شــفافیت و کاهش پولشــویی 
هم کمــک می کند. احتکار مســکن موجب 
جلوگیری از شفافیت معاملات است. البته 
برخــی نگرانند اجــرای این قانــون منجر به 
کاهش سرمایه گذاری در بخش ساخت و ساز 
شــود. اما به خاطر شتاب بخشــی بــه جریان 
عرضه، ما به ســازندگان اعــلام کردیم برای 
ســاخت و عرضــه مســکن، زمیــن در اختیار 
آنان می گذاریم تا مشــوق های ساخت و ساز 
ایجــاد کنیــم. حتی اگر کســی زمین یــا پروژه 
نیمــه تمــام دارد مــا بــرای اتمــام و عرضــه 
پــروژه به او کمک می کنیــم. مردم در خیلی 
از شهرها از این مشوق ها استقبال کردند. در 
واقع هر کسی که مسکن های در اختیارش را 
عرضه کند، ما دوباره به او زمین می دهیم تا 

ساخت و ساز کند.
ë  هرچنــد انتقادهایی به عملکــرد دولت در

بخــش مســکن وارد می شــود، امــا در بخش 
حمل و نقل، با اینکه تحریم ها موجب کاهش 
ســرمایه گذاری در این حوزه زیرســاختی بود، 
عملکرد دولــت در ارزیابی ها مثبت اســت. 
شــما چه ارزیابی از توسعه حمل و نقل در این 

چند ساله دارید؟
در زیرســاخت های حمــل و نقــل، بایــد 
رویکردهــا را عــوض می کردیــم. حــوزه راه 
و ترابــری جــزو محورهــای علــم و فنــاوری 
محسوب می شود. در حمل و نقل هوشمند 
بر لبــه دانش حرکت می کنیــم. پایه ناوبری 
ماهواره و فضا است. اگر ماهواره های ناوبری 
نداشته باشیم از فضاهای توسعه ای غفلت 
کرده ایم. اگــر ما این رویکرد را برای توســعه 
کشــور هدف قرار ندهیــم، دوکوتاهی بزرگ 
کرده ایم. اولاً رشد نسل جوان و فرصت های 
شــغلی دانش بنیان آینده را از الان با تأخیر 
شــروع کرده ایم و دوم اینکه مردم از کیفیت 
وســایل حمــل و نقــل بی بهــره و محــروم 
می شــوند. با این کوتاهی دو خســارت بزرگ 
را به نســل آینده تحمیل می کنیم. بنابراین 
وزارت راه و شهرســازی مکلف است توسعه 
در حمــل و نقــل را بلندپروازانــه نــگاه کند و 
اقدامــات خردمندانــه برایــش اجــرا کند. ما 
با ایــن غفلت مواجه بودیــم. باید در جهت 
پیشــرفت علــم و فنــاوری در حمــل و نقــل 
هدفگذاری های کلان داشته باشیم. وقتی از 
وضع موجود تصویرسازی می کنیم می بینیم 
بــا توجه بــه تحریــم که هدفــش کــور کردن 
مســیرها اســت، نباید از قابلیت های درونی 
خودمان غافل باشیم. ما در توسعه فناورانه 
بخــش هوایــی و ریلــی و دریایــی کوتاهــی 
کردیم و اجازه رشــد صنایع در این بخش ها 
را ندادیــم. این انتقاد به عملکرد محدود به 
این دولت نیست و دولت های دیگر هم از آن 

غفلت کرده اند.
امــا با این حال دولت تلاش خوبی برای 
توســعه حمل ونقل در این چند سال انجام 
داد. وقتی دولت یازدهم سرکار آمد خطوط 
اصلی ریلی 10 هزار و 400 کیلومتر بود، اما تا 
پایان دولت خطوط ریلی به 14 هزار کیلومتر 
می رســد، کــه معنــی آن کمتــر از 40 درصد 
افزایــش در ریل گــذاری اســت. 5 اســتان در 
ایــن دولت به شــبکه راه آهن متصل شــد و 
3 اســتان باقیمانده بزودی به شــبکه ریلی 
متصل می شــود. با این اقدامــات، ظرفیت 
جابه جایــی بــار از حــدود 36 میلیــون تــن 
می تواند به سهولت به 100 میلیون تن برسد. 
قطارها و لکوموتیوهای داخلی ســازی شده 
و کارخانه هــای زیــادی که در این ســال ها در 
رکود بودند به تولید بازگشتند. امسال 2 هزار 
دستگاه ناوگان ریلی تولید می شود و نگاه به 
آینده، تحول، بهینه ســازی و کیفیت بخشی 
بــه مســافرت ریلــی در دســتور کار اســت. 
قطارهــای 5 ســتاره ای کــه اخیراً بــه ناوگان 
اضافــه شــده از مشــابه خارجی چیــزی کم 
ندارد. در بخش دریایی به ساخت تجهیزات 
بنــدری روی آورده ایــم. در بخــش هوایی با 
تحریــم ســال ها صنعــت هوایی، اگــر قوی 
عمل می کردیم هواپیماهای بدنه متوسط 
ســاخت داخــل را الان قــادر بودیــم تولید  و 
به دنیا عرضه کنیم. الان هم دیر نشــده و با 
همــکاری معاونــت علم و فناوری ریاســت 
جمهــوری و وزارت دفــاع ایــن تفکــر را احیا 
کرده ایــم. در فرصــت برجــام هواپیماهایی 
خریــداری شــد کــه کمکــی بــود بــه نــاوگان 
هوایــی، بعــد از آن هم هواپیماهــای زیادی 
خریداری و وارد ناوگان شــده است. در سال 
98 علی رغــم تشــدید تحریم هــا، عملیات 
پروازی نسبت به سال 97، 10 درصد افزایش 
داشت. با دســتاوردهای جدید شرکت های 
دانش بنیان، چشم انداز و پیش بینی ما این 
است که در ســال های آتی با عملکرد قویتر 

صنعت هوایی را توسعه می دهیم.
نقــل  و  حمــل  رونــق  کارآمدســازی 
فرودگاه هــا  نوســازی  و  بهســازی  هوایــی، 
و کیفیــت بخشــی بــه کیفیــت پروازهــا در 

دســتور کار توســعه بخــش هوایــی اســت. 
ظرفیــت جابه جایــی را 10 میلیــون مســافر 
در ســال افزایش دادیم و تا پایــان دولت 10 
میلیون افزایش مســافر دیگر هم ظرفیت 
فرودگاه هــای مــا اســت. از این بــه بعد هم 
افتتاح فرودگاه و ســطوح پــرواز جدید برای 
در  پذیــرش مســافران  افزایــش ظرفیــت 

فرودگاه ها را در دستور کار داریم.
ë  در بخــش جــاده ای، افتتــاح قطعــه اول

آزادراه تهران- شــمال بعد از بیش از 20 سال 
دســتاورد مهمی بود. اما زمانبر بودن اجرای 
پروژه ها خســارت زیادی بــر اقتصاد تحمیل 
می کند. برآوردی از خســارت و زیان ساخت 

این آزادراه  دارید؟
علــت رهــا شــدن و نیمــه کار مانــدن 
پروژه هــا ایــن اســت کــه در اولویت بندی ها 
بخــش  می شــویم.  تعارض هایــی  دچــار 
مهندسی و ساخت و عمران ما توان زیادی 
دارد اما همیشــه طوری نشان داده می شود 
کــه خارجی ها تــوان بســیار بالاتــری دارند. 
مغایرت هــای دیدگاهــی، اولویت بندی هــا 
و تعارض هــا اســت که طرح هــا و پروژه ها را 
با مشــکل مواجــه می کنــد. آزادراه تهران- 
شمال در ســال 64 طرح موضوع شد، سال 
69 اقدامــات اولیه و مطالعات انجام شــده 
و ســال 75 اولیــن زمــان شــروع عملیــات 
اجــرای آن بوده اســت. همین که ســال 75 
کار شروع شده یک سال بعد یعنی سال 76 
دولت تغییر کــرده و به دنبال آن اولویت ها 
هم تغییر کرده اســت. تا سال 84 که دولت 
تغییر کرده و دوباره اولویت ها عوض شــده 
اســت... در پــروژه تهران-شــمال، اولویــت 
اول، ســاخت منطقه 4 بوده کــه از چالوس 
تا مرزن آباد اســت. 20 کیلومتر این منطقه 
ســال 84 افتتــاح شــد. تــا ســال 93 حجــم 
پیشــرفت کار منطقه یک، 17 درصد بود در 
حالی که این منطقه با کاهش 60 کیلومتری 
مسیر، مهمترین منطقه است. شرکت های 
خارجــی در این پــروژه حــدود 7 درصد کار 
کــرده بودنــد و قبــل از آن هم شــرکت های 
ایرانی که عمدتاً شرکت های وابسته به بنیاد 
مســتضعفان بود 9 درصد کار را پیش برده 
بود. اجرای این پروژه از ســال 95 به صورت 
جدیــد شــروع شــد. کاری کــه در ســال 98 
تحویل داده شــد تقریباً در نیمــه 97 حدود 
78 درصــد پیشــرفت داشــت. بــا همــت 
شــرکت های ایرانــی کــه عمدتــاً متعلق به 
بنیاد یــا بخش خصوصی هســتند، در یک 
ماراتــن ســنگین و فاخــر مهندســی در یک 
سال 22 درصد پیشرفت کار را انجام دادند. 
افتتاح منطقه یک از لحاظ تقویمی 24 سال 
طول کشیده بود و پیشرفت عملیات اجرایی 
آن در 20 ســال 17 درصد بود اما  باقیمانده 
آن در 6 ســال ســاخته شــد. این رکوردی در 
ساخت پروژه بود. در حال حاضر 2 منطقه 
دیگر باقی مانده که بخش مهم منطقه 2 و 
باند رفت تا پایان سال آینده افتتاح می شود. 
در منطقه 3 هم فعلاً با ســرمایه گذاران در 
حال مذاکره هســتیم. اینکه ســؤال می شود 
خسارت دیرکرد پروژه چقدر بوده، می شود 

آن را تحلیل و اظهارنظر کرد.
ë خسارت را اعام نمی کنید؟

بــرآورد  ترجیــح می دهــم وارد بحــث 
خسارت نشوم.

ë  ارزیابی از کم کاری پیمانکاران در ساخت
آزادراه تهران-شمال صورت گرفته است؟

فعــلاً برای ارزیابی کم کاری و خســارتی 
کــه برخی پیمانکاران به پــروژه وارد کردند، 
ورود پیــدا نکردیم باید واکاوی کنیم ببینیم 

چه می شود.
اما برای تســهیل رفت و آمد از تهران به 
شمال، اقدامات خوبی انجام شده است. 5 
جاده به صورت همزمان در حال توســعه و 
ســاخت در این منطقه است.4 بانده شدن 
فیروزکــوه، پیشــرفت 70 درصدی توســعه 
آزادراه  چالــوس،  جــاده  بهســازی  هــراز، 
تهران-شــمال و جــاده قزویــن - المــوت - 
تنکابن رفت و آمد به شمال کشور را تسهیل 
می کند. نکته مهم برای ما مدیریت کاهش 
معطلی مردم در این مســیر اســت. میزان 
توقف مردم در جاده کاســته شده است. اگر 
قطعه دوم آزادراه تهران - شمال راه اندازی 
شــود دســتیابی بــه شــمال کشــور راحت تر 
اســت. برای دســتیابی به شــمال، فرودگاه 
ســاری توســعه یافته و باند جدیــد فرودگاه 
رامســر را افتتاح کردیم. همچنین شــرکت 
هواپیمایی خاص تأسیس شده تا از فرصت 
هواپیمایــی در این مســیر بیشــتر اســتفاده 
شود. قطار گردشگری به شــمال راه اندازی 
شده است. برای رفع گلوگاه آزادراه قزوین-

رشــت، 8 و نیم کیلومتر که تمام پل و تونل 
و مســیر ســخت و طاقت فرسا اســت، را در 
حال ســاخت داریم. همچنین قطار رشت 
هم نقش مهمی در تســهیل رفت و آمد به 

شمال کشور  دارد.

سهیلا یادگاری
خبرنگار

 چهارشنبه 29 مرداد 1399 
 سال بیست و ششم
اقتصادی شماره 7423
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 محموله های توقیفی از سوی امریکا 
متعلق به ایران نیست

وزیر نفت در واکنش به ادعای امریکا مبنی بر توقیف کشتی های نفتکش 
ایرانی گفت: نه کشــتی و نه محموله ها متعلق به ایران نیســت، بلکه این 
محموله هــا شــامل بنزین فروخته شــده ایــران به ونزوئلا بوده اســت. وی 
در خصــوص ادعــای امریــکا مبنی بــر توقیــف محموله های نفتــی ایران، 
گفــت: امریــکا به دنبال تهیه یک پیروزی برای خود اســت، نه کشــتی و نه 
محموله ها متعلق به ایران نبوده است. زنگنه اظهار کرد: این محموله ها 
شــامل بنزین ایران بوده که به صورت فوب به ونزوئلا فروخته شــده بود، 
لذا امریکا نه اموال جمهوری اسلامی ایران، بلکه اموال ونزوئلا را توقیف 

کرده است./ صدا و سیما 

 شمارش معکوس برای نخستین عرضه ملک 
در بورس کالا

فردا از نخستین عرضه ملک در بورس کالا به ارزش پایه 10 میلیارد و 
۶39 میلیون ریال در بازار فرعی این بورس رونمایی می شود.

در این راســتا شــرکت عمران شهر جدید پردیس پس از پذیرش یک 
بــاب واحــد تجــاری در بورس کالای ایــران، این واحــد را در تاریخ 29 
مرداد ماه جاری به ارزش پایه بیش از 10 میلیارد و 639 میلیون ریال 

در بازار فرعی عرضه می کند.
براســاس اطلاعیه صادره از ســوی بورس کالای ایــران و ارزیابی های 
صورت گرفته کارشــناس رســمی دادگســتری، یک باب واحد تجاری 
)مغازه( واقع در محله 1 فاز 2 پردیس و به مساحت 17.16 مترمربع 
مورخ 29 مرداد ماه ســال جاری از ســوی شــرکت عمران شــهر جدید 

پردیس برای فروش روی تابلوی فرعی بورس کالای ایران می رود.
متقاضیان پس از بازدید از این واحد و درصورت رضایت، برای ثبت 
ســفارش نیازمنــد دریافت کد بورســی از یکــی از 86 شــرکت کارگزار 
حاضــر در بــورس کالا هســتند. پــس از ایــن اقــدام در تاریــخ عرضه، 
کارگــزار به نمایندگی از مشــتری، تقاضای خــود را ثبت خواهد کرد و 
برای ثبت درخواســت، مشتری بایســتی 3 درصد ارزش پایه ملک را 
به حساب بورس واریز کند یا از طریق مکانیزم حساب وکالتی بورس 
بــرای این موضــوع اقدام کنــد تا کارگــزار مربوطــه در مکانیزم حراج 
شــرکت کند و در نهایت ملک به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته 
خواهد شــد. فــروش این واحد به صورت 30 درصــد نقد و 70 درصد 
به صــورت اقســاط 48 ماهــه اســت و بعــد از برگــزاری حــراج، برنده 
معاملــه، باقیمانــده 30 درصــد وجه اولیه را به حســاب بــورس کالا 
واریز و چک ها را هم نزد شــرکت عمران شــهر جدید پردیس تحویل 
می نمایــد و بــا امضــای مبایعه نامــه، فرآیند معاملــه در بورس کالا 
تمام می شــود. ســه روز بعد از امضای مبایعه نامه، شــرکت عمران 

پردیس ملک را به خریدار تحویل خواهد داد
کارمــزد معاملــه ملک آمــاده بــرای عرضه روز چهارشــنبه در شــهر 
جدیــد پردیــس، براســاس ارزش پایــه بیــش از 10 میلیــارد و 639 
میلیــون ریال رقمی نزدیک به 24 میلیــون و 470 هزار ریال برای هر 

یک از طرفین معامله محاسبه می شود./تسنیم

مهلت ثبت نام وام کرونا تا شهریورماه تمدید شد
کارگروه مقابله با پیامدهای اقتصادی ناشــی از شــیوع ویروس کرونا، 
مهلت تشکیل پرونده و پرداخت تسهیلات به »کسب وکارهای بیمه 
نشــده« را تــا پایان شــهریورماه و کســب و کارهای بیمه شــده را تا 1۵ 
شــهریور 1399 تمدید کرد. به گزارش روز سه شنبه وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، متقاضیان می توانند در مهلت یاد شــده به سامانه 
کارا بــه نشــانی https://kara.mcls.gov.ir/ مراجعــه و روند ثبت نام 
برای دریافت تسهیلات حمایتی کرونا را دنبال کنند. تاکنون 23 هزار 
و ۶۶7 میلیارد ریال تحت عنوان تســهیلات کرونا از ســوی مؤسسات 

عامل به مشمولان پرداخت شده است./ایرنا

امضای تفاهمنامه ایجاد ۷۴ هزار شغل بین ستاد اجرایی 
فرمان امام)ره( و استانداری سیستان و بلوچستان

تفاهمنامه 3 ساله برای اجرای 2۴ هزار طرح، با اعتبار ۶ هزار میلیارد تومان 
با هدف ایجاد اشــتغال 7۴ هزار شغل بین ســتاد اجرایی فرمان امام)ره( و 
استانداری سیستان و بلوچستان منعقد شد. محمد مخبر پیش از ظهر دیروز 
در مراســم امضای تفاهمنامه ســتاد اجرایــی فرمان امام)ره( و اســتانداری 
سیســتان و بلوچســتان در تالار امام رضــا )ع( زاهدان اظهار کرد: این کشــور 
از یــک مواهــب و ظرفیت های عام و خاص برخوردار اســت کــه یکی از این 
مواهــب مردم خوب کشــور هســتند. رئیس ســتاد اجرایی فرمان امــام)ره( 
افزود:  یکی از کلیدی ترین وظایف حکومت اجرای عدالت است، وجه تمایز 
یک امت حق، عدالت خواهی است، نماد عدالت خواهی امام راحل بوده و 
مقام معظم رهبری)مدظله( نیز ادامه دهنده این مسیر هستند. وی افزود: 
ما در ســتاد اجرای فرمان امام)ره( با هدف ایجاد عدالت آموزشــی مدرسه 
می ســازیم. مخبر  گفت: ســتاد اجرایــی در زمینه حوادث از جملــه کرونا در 
بخش تجهیزات، تشــخیص، درمان و دارو و واکســن اقدامات بســیار خوبی 
انجــام داده اســت. رئیس ســتاد اجرایی فرمان امــام)ره( اظهار کــرد: امروز 
در سیســتان و بلوچســتان تفاهمنامه 3 ســاله برای اجرای 2۴ هزار طرح، با 
اعتبار ۶ هزار میلیارد تومان با ایجاد اشــتغال 7۴ هزار شغل منعقد خواهد 
شد. معتقدیم با استفاده از ظرفیت های سیستان و بلوچستان به ویژه دریا، 

شیلات، صید و صیادی و معادن، می شود ۴ استان کشور را اداره کرد.

اجرای بیش از 9 هزار و 120  طرح 
اجتماع محور در سیستان و بلوچستان

ســید امیرحســین مدنــی، مدیرعامــل بنیاد برکت نیــز در مراســم دیگری 
که در تالار امام رضا )ع( دانشــگاه سیســتان و بلوچســتان با حضور رئیس 
ســتاد اجرای فرمان امام )ره( برگزار شــد، اظهار کرد: تاکنون  در سیســتان و 
بلوچســتان 10 هزار و 653 طرح در سیســتان و بلوچســتان اجرا شده است 
کــه امســال نیــز اجــرای 7 هــزار و 500 طــرح دیگــر را نیز متعهد شــده ایم. 
مدیرعامل بنیاد برکت در ادامه افزود: 50 درصد طرح های اجتماع محور 
انجام شــده در این اســتان در بحث تأمین پروتئین از دام ســبک، 9 درصد 
در زمینه دام ســنگین و 8 درصد در زمینه طیور بوده اســت. مدنی گفت: 5 
درصد طرح های بنیاد برکت در سیستان و بلوچستان در حوزه دانش بنیان 
و 9 درصد در حوزه صنایع دستی بوده است. در امور زیربنایی و فرهنگی نیز 
هزار و 512 طرح با هزینه بیش از هزار میلیارد تومان انجام شده که بخشی 
از آن مدرسه سازی است که در همین راستا مهرماه امسال 20 مدرسه جدید 
تحویل خواهد شد. وی در پایان اظهار کرد:  تاکنون 74 مرکز درمانی و مرکز 
جامع سلامت توسط بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در سیستان 

و بلوچستان افتتاح شده که بیشترین تعداد در بین استان های کشور است.
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با توجه به شرایط 
تورمی، سقف 

افزایش اجاره بها 
تعیین شد و از محل 

تسهیلات کرونا هم 
کمک ودیعه مسکن 

به مستأجران نیازمند 
پرداخت می شود. 

تلاش ما این است که 
تسهیلات ودیعه را 

به عنوان سرمایه در 
گردش برای بخش 

اجاره حفظ و در 
سال های آتی هم از 

آن استفاده کنیم
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